
Afscheid in etappes.
Gisteren was het dan zover. Hoewel ik 
tot 31 december in functie blijf, vond 
gisteren tijdens de Witrikdag in Oost-
zaan het officiële en publieke moment 
plaats waarop ik afscheid nam van het 
bestuur.

De goede opkomst, het mooie weer, 
de toplocatie en ook de fantastische 
presentatie van Marleen Felius hebben 
bijgedragen aan het maken van deze 
dag tot een speciale gelegenheid. Het 
is inmiddels mijn 12e jaar als voorzit-
ter en de 11e Witrikdag. We hebben er 
slechts één gemist vanwege de coron-
apandemie.

Ik had gehoopt dat er tijdens de Wit-
rikdag een opvolger zou opstaan om 
de voorzittershamer over te nemen. 
Hoewel er een aanmelding is voor een 
nieuw bestuurslid, zijn we nog steeds 
op zoek naar een tweede kandidaat. 
Ook Barend Wouters stopt met zijn be-
stuurswerk voor de Stichting. Hij heeft 
ook alweer 9 jaar in het bestuur geze-
ten. Dus in afwezigheid van een nieuwe 
voorzitter heb ik de hamer tijdelijk over-
gedragen aan Arie van Buuren.

Terugkijkend op een geweldige tijd bij 
Stichting de Witrik ben ik blij dat we 
ondanks de toenemende individuali-
sering in de maatschappij het aantal 
donateurs hebben kunnen handhaven. 
We hebben nog steeds meer dan 100 
donateurs. De afgelopen jaren hebben 
we ook enkele jongere fokkers mogen 
verwelkomen, wat de toekomst roos-
kleurig maakt.

Ik ben ook verheugd dat we meer dui-
delijkheid hebben gekregen over de 
vruchtbaarheid van de dubbele Witrik-
ken. We weten nu zeker dat er vrucht-
baarheidsproblemen zijn bij sommige 
dubbele Witrikken. 

22e jaargang, 3e editie herfst 2023

Van de voorzitter Secretariaat
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Wijzigingen in advertentierubriek op de website

Bacchus  
Baseline

Dubbelwit voor uitbreiding in Rouveen

We weten ook zeker dat niet alle dub-
bele Witrikken onvruchtbaar zijn, en de 
stier van Bert Tuin uit Rouveen heeft 
bewezen dat een dubbelwitte stier in 
een bonte populatie voor een groot 
aantal Witriknakomelingen kan zorgen. 
Dit biedt hoop voor de toekomst en 
perspectief voor een grotere Witrikpo-
pulatie. Wie fokt er een dubbelwit stier-
kalf voor de KI?

In het volgende nummer van de Wit-
rikbode zal ik voor de laatste keer 
schrijven. Deze etappe dient als voor-
bereiding en geeft mij de gelegenheid 
om aan het afscheid te wennen. Ik heb 
deze functie met plezier vervuld, geno-
ten van de contacten met fokkers en 
liefhebbers en uitdagingen gevonden in 
allerlei vraagstukken die met de Witrik 
te maken hadden. Ik blijf betrokken bij 
de stichting en zal ook doorgaan met 
het inschrijven van Witrikken in ons 
register. Hopelijk treffen we elkaar bin-
nenkort snel weer. 

Jan Fred Nijman  

CRV heeft recent de stier Bacchus 
Baseline in productie genomen. Weer 
een stier uit de fokkerij van Van den 
Braak, die inmiddels is overgenomen 
door gebroeders Van den Hengel. De 
moeder is Bacchus Aukje 465, die al is 
vermeld in de Witrikbode van maart van 
dit jaar. Bloedvoering is 100 % HF. Va-
der is de hoornloze stier Delta Launch. 
Van de moeder is ook het hoornloos 
gen meegenomen zodat Baseline ho-
mozygoot hoornloos is. Hij heeft een 
mooi donkerrood haarkleed met scher-
pe aftekeningen tussen wit en rood.

De verwachtingen voor de productie-
vererving zijn een lichte min voor melk 
en positieve cijfers voor de gehalten. 
Het exterieur is ruim voldoende met 
een extra plusje voor het beenwerk. 
Een mooie aanvulling voor het aanbod 
aan witrik stieren. 

André Helder

Belangrijke Mededeling: 
Sinds enkele jaren bieden we u de mogelijkheid om adver-
tenties te plaatsen op onze website. We zijn echter tot de 
conclusie gekomen dat dit proces tijdrovend en omslachtig 
is, en we hebben maar zeer beperkt inzicht in de effectiviteit 
van de geplaatste advertenties.

We hebben dan ook besloten om onze advertentierubriek 
op de website te beëindigen. In plaats daarvan willen we u 
aanmoedigen om gebruik te maken van Marktplaats, een 
platform dat bekend staat om zijn eenvoudige en snelle ad-
vertentiebeheer. Door uw advertenties op Marktplaats te 
plaatsen, kunt u profiteren van een groter bereik en directe 
interactie met geïnteresseerde partijen.

We raden u aan om de zoekterm 'Witrik' op te slaan binnen 
Marktplaats op uw telefoon of tablet. 

Op deze manier ontvangt u automatisch meldingen bij elke 
nieuwe advertentie die overeenkomt met uw interesse in 
Witrikken. Zo blijft u altijd op de hoogte van het aanbod en 
de vraag naar Witrikken.

Wij begrijpen echter dat sommigen van u misschien nog 
vragen hebben of hulp nodig hebben bij het kopen of verko-
pen van een Witrik. Daarom willen we u laten weten dat ons 
bestuur altijd klaar staat om u te assisteren. 

U kunt eenvoudig contact met ons opnemen door een e-
mail te sturen naar stichtingdewitrik@gmail.com. We helpen 
u graag verder in uw zoektocht naar Witrikken of bij andere 
gerelateerde zaken.

André Helder

Op een wel heel erg regenachtige Augustusdag namen we 
een kijkje bij Bert Tuin in Rouveen. Via een advertentie op 
marktplaats kwam ik hernieuwd in contact met Bert. Vorig 
jaar hadden we al eens telefonisch contact en onlangs bood 
hij op Marktplaats een vaarskalfje aan. Nu zijn Witrikvaars-
jes op Marktplaats zeldzaam en de advertentiue trok mijn 
aandacht. Hier stond ook een foto van de vader bij en dat 
leek wel verdacht veel op een dubbele Witrik. Dus maar 
even contact gezocht met Bert en een bezoek gebracht aan 
zijn bedrijf.

Een veestapel van ongeveer 70 melkkoeien met een stuk of 
4 Witrikken in de koppel. Hierbij een vaars uit een Witrikva-
der en -moeder met een dubbel Witrik uiterlijk. Inmiddels 
2e kalf er in en dus uitstekend vruchtbaar. Tussenkalftijd 11 
maand.

Eerst even bij het jongvee gekeken en daar stond een kop-
peltje kalveren met overwegend Witrikaftekening, Heel mooi 
om te zien, zwart en rood. Dit waren allemaal kalveren van 
de eigen stier die ik ook in de advertentie had gezien. Bert 
had de stier als dubbel Witrik gekocht en inmiddels zijn 13 
kalveren van de stier op het bedrijf geboren, allemaal Witrik. 
Er zijn nog enkele koeien drachtig van de stier die nog moe-
ten kalven en ook de dubbelwitrik vaars is drachtig van deze 
stier. Daar komt dus in ieder geval een dubbelwitrik kalf uit. 

De stier heeft een super karakter en laat zich in de wei door 
Bert pima benaderen en blijft er rustig bij staan. Hierdoor 
is de kans groot dat de stier nog een jaartje mag blijven en 
zodoende het aandeel Witrikken bij Tuin nog verder laat toe-
nemen. Het wordt steeds mooier in de wereld.

Het was een leuk bezoek bij een enthousiaste veehouder 
met een voor ons prachtige veestapel. Bert is (nog) geen 
donateur van onze Stichting maar draagt ons wel een warm 
hart toe. Dat is wederzijds en wij wensen Bert veel succes 
met de Witrikfokkerij en hopen hem in de toekomst nog veel 
vaker te ontmoeten.

André Helder

Uit de laatste doos
Maar na 10 jaar ontwerpen en zwoegen,
knippen, plakken en ploegen
Komt er aan deze witrikbode een eind
met een gepaste opvolger naar het schijnt
schreef hij, het was me een waar 
genoegen.



Het is ons weer gelukt om een wit-
rikdag te organiseren. Op zaterdag 
7 oktober waren we te gast bij Dirk 
Koeman en familie in Oostzaan. Een 
bijzondere plek. De bedrijfsgebouwen 
liggen midden in het dorp, maar het 
land is alleen over water te bereiken. 

De ruim 30 bezoekers vonden een 
plekje op de stoelen en strobalen in 
de recent gebouwde loods.  Voorzit-
ter Jan Fred Nijman kondigde in zijn 
openingswoord zijn vertrek aan. Meer 
hierover meldt hij zelf in het stukje 
'van de voorzitter'. Ook werd duidelijk 
dat dat Barend Wouters na 9 jaar het 
secretariaat neerlegt. Er zijn op dit mo-
ment nog geen opvolgers bekend. Dat 
betekent dat we nu nog 4 bestuursle-
den hebben.

Daarvan neemt Arie van Buuren zolang 
het voorzitterschap waar en zal Pytsje 
van der Veen het secretariaat overne-
men. 

Maurice Vaessen van SZH kwam 
tijdens vakantie in Frankrijk koeien 
tegen met een witrikaftekening. Het 
bleek om dieren van het Ferrandaise 
ras te gaan. Maurice stuurde enkele 
foto’s naar ons op.

Op de website van Eureca vonden wij 
een beschrijving, die wij hieronder met 
enige aanpassingen weergeven.

Geschiedenis
Ferrandaise is een runderras afkom-
stig uit het departement Puy de Dôme 
in het 'Massif Central' (bergen in het 
midden van Frankrijk), niet ver van de 
stad Clermont Ferrand. Traditioneel 
is het een ras voor meerdere doelen: 
melk, rundvlees, werk. De koeien 
werden gemolken en de meeste van 
hen werden gebruikt voor werk op de 
kleine boerderijen. Kalveren werden 
zeer gewaardeerd voor kalfsvlees.
Aan het begin van de 20e eeuw lag het 
aantal koeien rond de 70.000.
Er werd gezegd dat dit ras verwant 
was aan andere 'Auvergne' -rassen 
zoals Salers of aan 'Jurassic' -rassen 
zoals Montbéliard of Simmental. In 
feite is het een origineel en oud ras, 
we weten niet precies wat de verre 
oorsprong is.

Het Ferrandaise ras werd gehouden in 
het gebied van herkomst tot het einde 
van de jaren vijftig. 

Kort verslag Witrikdag 2023 Runderras Ferrandaise
Door terugloop van de rundveeteelt, in-
tensieve bestrijding van tuberculose en 
brucellose, specialisatie van boerde-
rijen, geen toegang van Ferrandaise-
stieren voor KI, kruising met Charolais, 
werd deze periode bijna fataal voor het 
ras.

In de jaren zeventig waren er nog maar 
enkele tientallen raszuivere dieren over 
en dreigde uitsterven van het ras. In 
1977, kwam een programma op gang 
om Franse runderrassen te behouden, 
in samenwerking met de Nationale 
Commissie voor Genetische Verbete-
ring en het regionale 'Auvergne Vol-
canos Natural Park'. In 1979 werd de 
eerste Ferrandaise-stier ingezet voor 
KI. Melk van Ferrandaise koeien werd 
gebruikt voor typische lokale kazen 
zoals 'Fourme d'Ambert', 'Fourme de 
Montbrison', 'Fourme de Rochefort', 
'Bleu de Laqueuille' en, met Salers 
koemelk: 'St Nectaire' kaas. Iets meer 
dan de helft van de dieren wordt 
gehouden in als zoogkoe. De andere 
dieren worden gehouden op melkvee-
bedrijven.

Rasbeschrijving
De Ferrandaise is een rood-wit (soms 
zwart-wit, soms gekleurd) rund, waar-
van een vrij hoog aandeel met witrikaf-
tekening. Het is een dubbeldoelras, 
goed aangepast aan het 'plateau' van 
het centrale gebergte van Frankrijk.

De huidige gemiddelde grootte en het 
gewicht van de koeien zijn 1,37 m en 
650 kg, en hun melkproductie be-
draagt ongeveer 3800 kg bij 3,8 % vet 
en 3,2 % eiwit voor volwassen koeien. 
Kalveren opgegroeid als zoogkalf zijn 
zeer gewaardeerd. Ze hebben een 
goede groei en zeer mals vlees.

Behoud van het ras
Sinds 1979 worden stieren van ver-
schillende oorsprong opgespoord en 
verzameld. Vandaag de dag zijn er 29 
stieren beschikbaar voor KI met een 
goede genetische diversiteit, waardoor 
inteelt wordt voorkomen (totale inteelt 
van de vrouwelijke veestapel is 2 %).
Sinds 1980 is een register van alle Fer-
randaise dieren erkend als het officiële 
stamboek en wordt het bijgehouden 
door het 'Institut de l'Elevage'. Elk jaar 
worden alle fokkers gecontacteerd of 
bezocht.

Het ras wordt gewaardeerd om haar 
veelzijdigheid, zowel in de zoogkoei-
enhouderij als voor melkproductie. Het 
totale aantal neemt toe. 

André Helder

Er zijn al contacten om te komen tot 
aanvulling van het bestuur, dus we 
hoeven geen angst te hebben over het 
voortbestaan van onze stichting. Al-
leen is het nu even behelpen.

Na Jan Fred was het woord aan Mar-
leen Felius. We waren heel blij haar 
weer in ons midden te hebben. Ook nu 
had ze een presentatie over de witrik-
ken. Verbazingwekkend om te zien 
waar witrikken voorkomen en bij welke 
rassen de witrikaftekening aanwezig is.
Intussen was door de plaatselijke cate-
raar de lunch aangevoerd. Eenvoudig, 
maar het smaakte best.

Daarna gingen we met zijn allen de 
boot in voor een tocht door het Oost-
zanerveld. Dit gebied ten noorden van 
Amsterdam bestaat in oppervlak voor 
ruim de helft uit water. De weilanden 
liggen amper hoger dan het slootwa-
terpeil en meermalen is een windmo-
lentje nodig om het land boven water 
te houden. De percelen zijn alleen per 
boot te bereiken en dat vereist een bij-
zondere bedrijfsvoering. Daar komt bij 
dat veel van het gebied onder natuur-
beschermingsmaatregelen valt. 

Een prachtig gebied, maar moeilijk om 
als boer je kost te verdienen. 

Kijk maar eens naar de bijgevoegde 
foto’s. In de volgende Witrikbode zul-
len we verder aandacht besteden aan 
deze Witrikdag

André Helder

K.I. SAMEN importeert met de stier Ho-
rizon P-Red (Peppermint x WhatsApp 
x Pembroke) de eerste roodbonte wit-
rikstier uit de USA voor zijn klanten. De 
stier is gefokt door Mark Yeazel van Ja-
Bob Holsteins. 
De moederlijn van Horizon P-Red zijn 
koeien met veel breedte, sterk en de 
hoogste melkvet- en eiwitgehalten van 
de veestapel. De moeder van de stier is 
helaas verongelukt, waardoor ze maar 
2 lijsten heeft kunnen maken, maar was 
een koe met geweldige potentie. 

Zijn vader Grashoek Peppermint (v. Ian) 
is een stier uit de Samen-stal, gefokt op 
het eigen Fok- en melkveebedrijf. Pep-
permint zelf was ook een mooie stier 
om te zien uit de bekende Ruth-familie. 

De witrik aftekening van Horizon P-Red 
komt uit de vaderlijn van de stier. 
Horizon P-Red is heterozygoot hoorn-
loos, sterk gebouwd, goed in balans en 
beschikt over goede benen die hij ook 
prima gebruikt. 

Ja-Bob Horizon
Het is een prachtige donkerrode stier 
met een mooie aftekening. Een buiten-
beentje met wortels uit bekend gebied.

André Helder

Uit de laatste doos
Een vormgever uit het westen,
Kon vormgeven als de besten
zijn schoonvader kwam toen aan
Met witrikken erg begaan
Om zijn witrikkennis eens te 
testen


